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در پنل »اقتصاد سينماي ايران« مطرح شد

 بهتر است پول برخي فيلم ها 
صرف مدرسه ساختن شود

   نويد پارسا
در پن�ل »اقتص�اد س�ينماي اي�ران« ك�ه در همايش 
»س�ينماي اي�ران؛ نگاه�ي ب�ه آين�ده« در م�وزه 
س�ينما برگ�زار ش�د، عن�وان ش�د بهت�ر اس�ت پول 
برخ�ي فيلم ه�ا ص�رف مدرس�ه س�اختن ش�ود. 
حسين يزدانشناس، عضو هيئت علمي دانشكده هنر دانشگاه 
دامغان در ابت��داي صحبت هاي خود درب��اره چالش هاي 
اقتصادي س��ينماي ايران كه در همايش »سينماي ايران؛ 
نگاه��ي به آين��ده« در م��وزه س��ينما برگزار ش��د، گفت: 
چالش هاي اقتصادي س��ينما يك مطالعه طولي  است. در 
بين س��ال هاي ۶۸ تا ۹۷ تقريباً ۸۸ درصد مخاطب ريزش 
داشته و ما به دنبال دليل اين اتفاق بوديم كه متوجه شديم 
از جمله دلايلي كه منجر به اين اتفاق ش��ده، نگاه خاص به 

سينما و افت كيفيت و جذابيت فيلم هاست. 
وي ادامه داد: فيلم بيگ پروداكشن سود خود را از مخاطب 
و اكران نمي گي��رد، به همي��ن دليل برايش مهم نيس��ت 
كه مخاطب آن را دوس��ت دارد ي��ا نه و خود فيلمس��ازان 
پيش از اكران به سود خود رسيده اند. مطلب ديگر حساب 
و كتاب ه��اي بي اصول اين پروژه هاس��ت كه با حس��اب و 
كتاب هاي غيرمتداولي پيش مي رون��د. اين موارد علاوه بر 

پولشويي و رانت، كاهش مخاطب را هم به همراه دارد. 
ميثم موسائي، عضو هيئت علمي دانشكده علوم اجتماعي 
دانشگاه تهران نيز پيرامون مقدمه اي بر ظرفيت هاي بالقوه 
اقتصادي سينماي ايران بيان كرد: براي شناخت ظرفيت ها 
بايد تقاضا و عرضه سينما را بشناسيم و بدانيم كه اين بازار 
چه ساختاري دارد و رابطه اين محصول با ساير محصولات 
هنري به چه شكل است. نگاه به اقتصاد سينما جدا از نگاه 
به اقتصاد كشور نيست، اينها در راستاي همديگر هستند. 
س��ينما در دنياي امروز بخش مهمي از اوقات فراغت را پر 

مي كند. كش��ور ما در صنعت سينما س��ابقه بيش از ۱۰۰ 
ساله دارد و سهم آنچناني در جي دي پي جهاني نداريم. مهم 
اين اس��ت كه اين صنعت خيلي بومي شده و در بسياري از 

عرصه هاي بين المللي حضور پيدا مي كند. 
اين استاد دانش��گاه با بيان اينكه تا وقتي مميزي واقعي را 
به خود مخاطب نسپاريم، اتفاق درس��تي رخ نخواهد داد، 
عنوان كرد: ما در اين صنعت، نيروي انساني بسيار خوب و از 
نظر حضور در بازارهاي جهاني نيز اوضاع خوبي داريم، ولي 
نكته  اين است كه اين حضورها هدفمند نيستند و ظرفيت 
صادراتي كه در اين حوزه وجود دارد، واقعاً در برخي موارد 

غيرقابل تصور است. 
مجيد برزگر نيز درباره ظرفيت هاي سينماي مستقل گفت: 
با شنيدن بحث هاي مكرر اقتصاد سينما باز در يك هزارتوي 
عجيبي گير كرده ايم. وقتي بحث هاي علمي در سينما را در 
ذهنم مرور مي كنم كه چرا از منظر اقتصادي هيچ جايگاهي 
نداريم، به هيچ جوابي نمي رسم، مگر اينكه شايد سينماي 

ايران نمي خواهد وارد صنعتي شدن شود. 
وي افزود: وضعيت سينماي مس��تقل به گونه اي  است كه 
نشان مي دهد مي تواند هر بار مخاطب خود را پيدا كند.  اين 
فيلمس��از بيان كرد: از بين ۱۰۰ فيلمي كه توليد مي شود، 
فقط ۹۰ فيلم براي فروش ساخته مي شوند كه شايد پنج تاي 
آنها فروش داشته باشند، ولي اقتصاد در سينماي مستقل 
اتفاقاً درست تر و سالم تر است و حداقل فيلم ها پول خود را 

درمي آورند. 
برزگر تصريح كرد: هيچ تهيه كنن��ده  دولتي نگران فروش 
خود نيس��ت و تا دلتان بخواهد آدم هايي داريم كه متوجه 
حرف ها نمي ش��وند و پول هايي كه ش��ايد بهتر است خرج 
مدرسه ساختن شود، خرج ساختن فيلم هايي مي شود كه 

قابل گفتن و حرف زدن نيستند. 
وي در پايان بيان كرد: فيلم »علت مرگ؛ نامعلوم« در سال 
۹۹ توليد شد و چهار سال بي هيچ دليلي اكران نشد. با وجود 
استقبال خوبي كه شده اگر فروشش ۱۰ برابر هم شود باز با 
شرايط موجود نمي توانم در اين سال چنين فيلمي بسازم. 

بنا بر اين گزارش، همايش »سينماي ايران؛ نگاهي به آينده« 
پنل »اقتصاد سينماي ايران« با حضور ميثم موسائي عضو 
هيئت علمي دانشكده علوم اجتماعي دانشگاه تهران، مجيد 
برزگر فيلمس��از و حسين يزدانش��ناس عضو هيئت علمي 

دانشكده هنر دانشگاه دامغان برگزار شد. 

تجليل از »گلعلي بابايي« در هفدهمين دوره جايزه جلال

هفدهمين دوره جايزه ادبي جلال  آل احمد امروز به كار خود پايان 
مي دهد و  قرار است از يك عمر فعاليت هاي سردار »گلعلي بابايي« 
در حوزه خاطره نويسي و مستند نگاري در اين مراسم تجليل شود. 
هفدهمين دوره جايزه ادبي جلال آل احمد امروز س��وم بهمن ماه 
برگزيدگان خود را در بخش هاي داس��تان بلند و رمان ، داس��تان 
كوتاه، نقد ادبي و مستند نگاري معرفي مي كند. همچنين بنا به گفته 
مسعود كوثري، دبيرعلمي اين دوره جايزه برگزيده بخش ويژه نيز 
از حوزه ويراستاري خواهد بود.  اما هفدهمين دوره جايزه جلال يك 
تفاوت ديگر با دوره هاي پيشين دارد و آن تجليل از تلاش هاي سردار 
»گلعلي بابايي«، نويسنده پركار حوزه دفاع مقدس و مستند نگار 
سال هاي اخير ادبيات ايران است.  قرار است در اين مراسم، مستند 
»از ديار حبيب« كه شرحي از فعاليت هاي اين نويسنده توانمند و 
خوش ذوق حوزه تاريخ شفاهي و مستند نگاري است نيز به نمايش 
گذاشته شود.  گلعلي بابايي، متولد سال ۱33۹در روستاي برار از 
توابع شهرس��تان چالوس و از جمله رزمندگان دفاع مقدس است 
كه پس از پايان جنگ، رس��الت خود را به عنوان نويسنده و با ثبت 

و ضبط خاطرات و تجلي بخش��يدن به صحنه هاي حماسي دفاع 
مقدس دنبال كرده است. از وي كتاب هاي بسياري از جمله »ضربت 
متقابل«، »همپاي صاعقه«، »ققنوس فاتح«، »كالك هاي خاكي«، 
»نقطه رهايي«، »غوغاي غبار«، »غربت هور«، »از الوند تا قراويز« 
و »حكايت مردان مرد« منتشر شده اس��ت.  در ميان همه راويان 
س��ال هاي دفاع مقدس كه در چند دهه اخير خوش درخشيدند و 
تلاش كردند تا شمه اي از اين گنج عظيم را به مردم اين سرزمين 
معرفي كنند، نام برخي برجسته تر است؛ گلعلي بابايي از جمله راويان 
برجسته دفاع مقدس است. به تعبير بسياري كمتر كسي مانند بابايي 

وجود دارد كه هم محقق خوبي باشد و هم نويسنده اي خوش قلم. 
بابايي در سال هاي اخير با فعاليت در حوزه تأليف و انتشار مجموعه 
»بيست  و هفت در بيست  و هفت«، كارنامه عملياتي لشكر 2۷ بعثت 
سپاه محمد رسول الله تهران  سعی كرده به ساخت فرماندهانش در 
دفاع مقدس اداي دين داشته باش��د و در راستاي شناساندن چهره 
واقعي اين فرماندهان به مخاطبان امروز تلاش كند.  بابايي علاقه قابل 
توجهي به فرماندهانش در دوران دفاع مقدس، علي الخصوص فرمانده 
شهيدش شهيد محمدابراهيم همت دارد. او در سال هاي ابتدايي دهه 
۹۰ با كتاب »ماه همراه بچه هاست« تلاش كرد در اين اداي دين گامي 
بردارد كه اين تلاش او با استقبال مخاطبان نيز مواجه شد و »ماه همراه 
بچه هاست« يكي از آثار موفق اين حوزه شناخته شد.  بابايي ۱2 سال 
پس از انتشار »ماه همراه بچه هاست« با كتاب تازه اي درباره شهيد 
همت به بازار كتاب آمده است. اين نويسنده خوش قلم »ماه تمام« را 
نيز درباره اين شهيد منتشر كرد، كتابي كه حالا در هفدهمين دوره 
جايزه جلال نامزد بخش مستند نگاري نيز شده است و بايد ديد بابايي 

جايزه اين بخش را نيز با خود به خانه خواهد برد.

 چرخ جشنواره تئاتر فجر 
چرا خوب نمي چرخد؟

    نشر

     دیدگاه
   روزبه فكور

برگزاري جش�نواره تئاتر فجر در چند س�ال 
اخير به قصه اي پر غصه تبديل شده است. هر 
سال كه مي گذرد وضعيت برگزاري جشنواره 
بدتر از قبل مي ش�ود و علاقه من�دان به تئاتر 
و ش�ركت كنندگان را ب�ه فكر وا م�ي دارد كه 
واقعاً چ�را جش�نواره اي به اين مهم�ي بايد با 
اين وضعي�ت عجي�ب و غريب برگزار ش�ود! 
چ�را تجربه ه�اي قبل�ي ب�ه كار نمي آي�د و 
جشنواره هر سال با مش�كلات عديده مالي و 
بدهي و ده ها حاش�يه ديگر روبه رو مي ش�ود. 
انگار نداشتن پول و بودجه و امكانات براي برگزاري 
جشنواره تئاتر فجر به يك ترجيع بند هميشگي 
تبديل شده است. دقيقاً هر سال كه زمان برگزاري 
جشنواره نزديك مي ش��ود، صحبت هاي  تكراري 
نداش��تن پول و امكانات شروع مي ش��ود و ديگر 

نمي توان نقطه پاياني برايش در نظر گرفت. 
   اختلاف بر سر مسائل مالي

سال گذشته حاشيه هاي جشنواره از صحبت درباره 
مسائل مالي شروع شد. كاظم نظري به عنوان مدير 
كل هنر هاي نمايشي وقت در آن نشست خبري 
به انتقاد از عملكرد كوروش زارعي به عنوان دبير 
جشنواره چهل و يكم تئاتر فجر پرداخت. نظري 
در اين نشست درباره عملكرد مالي زارعي چنين 
گفت: »آنچه بدهي از س��ال گذش��ته باقي مانده 
هزينه هتل ها و موارد ديگري بود كه كمر ما را خم 
كرد و بايد بگويم ناجوانمردانه است كه پول تئاتر را 

در جاي ديگري خرج كنيم.«
حرف هاي نظ��ري خيلي زود ب��ا واكنش زارعي 
مواجه شد. زارعي در پاسخ به حرف هاي نظري، او 
را به آينده ارجاع داد و در يادداشتي كوتاه اينگونه 
نوشت: »ريخت و پاش هاي جشنواره تئاتر فجر 
۴۱؟ كدام ريخت و پاش؟ مگر ريالي دس��ت من 
بود؟ به احترام جش��ن هاي پيروزي شكوهمند 
انقلاب اسلامي فعلاً سكوت مي كنم. جواب مفصل 

بماند براي بعد.«
دود اين اختلافات و مشكلات در نهايت به چشم 
جشنواره رفت. از پنج كشوري كه قرار بود سال 
گذشته براي جشنواره به ايران بيايند، خبري از 
عراق و ايتاليا نشد تا فقط سه كشور ارمنستان، 
يونان و تاجيكستان در بخش بين الملل حضور 

داشته باشند.  
   اختلاف نظر در مديريت

امسال هم حاش��يه ها دس��ت از س��ر جشنواره 

برنداشتند. در حالي  كه با تغيير دولت، تيم وزارت 
ارش��اد تغيير كرده بود، اما خي��رالله تقياني پور به 
عنوان دبير چهل و سومين جش��نواره تئاتر فجر 
باقي ماند و به  رغم اختلاف نظ��ر با معاون هنري 

دولت فعلي كارها را پيش برد. 
تقياني پور در نشست خبري جشنواره تئاتر فجر 
به برخي صحبت ها درباره تغيير دبير جش��نواره 
واكنش نشان داد و گفت: »من براي انتخاب دبيري 
يكي از شروطم اين بود كه با كاظم نظري، مدير كل 
وقت هنرهاي نمايشي كار نمي كنم. درباره حواشي 
تغيير دبير جشنواره نيز حرف هايي به گوشم رسيد 
ولي به آنها توجه نكردم. اينكه در جلس��ه صنف 
كارگردانان درباره تغيير دبير جشنواره تئاتر فجر 
نظراتي مطرح شده است، در جريان نيستم و خانم 
نادره رضايي كه در جلسه حضور داشت مي تواند 

در اين باره صحبت كند.«
اين حرف ها واكنش كاظم نظري را به دنبال داشت 
و او با زير سؤال بردن حرف هاي تقياني پور، با ارسال 
يادداشتي به رسانه ها روايت ديگري را مطرح كرد: 
»در زماني كه مدير كل هنرهاي نمايش��ي بودم، 
هيچ گاه نام ايشان به عنوان دبير جزو گزينه هاي 

احتمالي هم، هرگز مطرح نشده بود.«
در همين نشس��ت اتابك نادري، سرپرست اداره 
 كل هنرهاي نمايش��ي از بدهي ه��اي قبلي پرده 
برداشت و مشخص ش��د وضعيت مالي جشنواره 
امسال هم چندان مساعد نيس��ت. نادري بدهي 
سنوات گذش��ته جش��نواره و اداره  كل هنرهاي 
نمايشي را حدود ۱۷ميليارد تومان اعلام كرد كه 
براي جشنواره اي تئاتر فجر نقطه ضعفي بزرگ به 

حساب مي آيد. 
   مشكل پشت مشكل

يعني امسال با جش��نواره اي روبه رو خواهيم بود 
كه هم مش��كلات مالي دارد و ه��م اختلاف در 
پيشبرد كارها. ش��نيده ها حاكي از اين بوده كه 
نادره رضايي به عنوان معاون هنري وزير ارشاد، 

به دنبال جايگزين��ي براي خي��رالله تقياني پور 
مي گشته ولي كسي قبول نكرده در اين شرايط 
مسئوليت دبيري جشنواره را بپذيرد. قطعاً اهالي 
تئاتر از ناهماهنگي ها در معاونت هنري و اوضاع 
آشفته مالي جشنواره آگاهي داشته اند كه قبول 

مسئوليت نكرده اند. 
صحبت هاي قطب الدين صادقي به عنوان يكي 
از كارگردانان باسابقه تئاتر، گواهي بر اوضاع بد 
هنرهاي نمايشي است. صادقي با انتقاد از شيوه 
برگزاري جش��نواره تئاتر فجر چنين مي گويد: 
»يكي از اصلي ترين مش��كلات، مديريت غلط 
اس��ت. مديريت نه ضعيف بلكه به  كل اش��تباه 
اس��ت. ما نيازمند يك الگوي مديريتي صحيح 
هستيم كه بتواند در جش��نواره ها و تئاتر ايران 

تحول ايجاد كند.«
صادقي تيرخلاص را به جشنواره ناهماهنگ امسال 
زد و چند روز پيش اعلام كرد به نشانه اعتراض در 
جشنواره شركت نمي كند و هنوز وضعيت اجراهاي 

نمايش او در جشنواره مشخص نيست. 
جشنواره تئاتر فجر از امروز به طور رسمي كار خود 
را شروع مي كند، ولي سؤال اصلي اينجاست اين 
شكل از برگزاري آيا زيبنده اين جشنواره است؟ 
رويدادي كه ۴3 دوره برگزار شده، چرا هنوز براي 
تأمين بودجه، اسكان ميهمانان و شيوه برگزاري اش 
مشكل دارد و مشخص است چيزي در اين ميان 

اشتباه است. 
گفتن از بدهكاري هاي قبل��ي و همكاري نكردن 
دستگاه ها و سازمان ها و نيامدن اسپانسر و اختلاف 
و درگيري بر سر مس��ائل مالي براي اهالي تئاتر 
و رس��انه خسته كننده شده اس��ت. معاون هنري 
نيز راه حل را در س��پردن برگزاري جش��نواره به 
بخش خصوصي مي داند كه انجام همين موضوع 
مشكلات ديگري را با خود به همراه خواهد آورد. 
تجربه نشان داده برون سپاري بدون كارشناسي و 
آمدن آدم هاي ناوارد به مسائل فرهنگي و هنري، 
حاشيه ها و مش��كلات عديده ديگري را به وجود 
مي آورد. اين تصميم معاون هنري نوعي از سر خود 
باز كردن كار است. در حالي كه با برنامه ريزي و خرد 
جمعي و استفاده از افراد خبره و كاربلد، جشنواره 

تئاتر همچون گذشته پرشور برگزار خواهد شد. 
مديران وزارت ارشاد پس از مراسم اختتاميه بايد 
بنشينند و جلس��ه اي بگذارند و برنامه شان براي 
سال آينده را مشخص كنند. اينكه دقيقه ۹۰ كاسه 
چه كنم در دست بگيرند و ندانند بايد با مشكلات 
مالي چه كار كنند، دردي از جشنواره دوا نخواهد 
كرد. چطور ممكن اس��ت جش��نواره اي با اعتبار 
جشنواره تئاتر فجر هنوز قادر به جذب اسپانسر و 
تأمين بخشي از هزينه هايشان از اين طريق نباشد. 
قطعاً جايي از كار ايراد دارد كه چرخ جشنواره در 
اين س��ال ها به خوبي نچرخيده  اس��ت.  اگر واقعاً 
جذب اسپانس��ر كاري تا اين حد سخت و دشوار 
است، پيش��نهاد مي كنيم وزارت ارشاد از هزينه 
بعضي كارها و جش��نواره هاي جانبي كه در طول 
س��ال برگزار مي كند، بزند تا اخر سال پولي براي 
جشنواره تئاتر فجر بماند. برگزاري جشنواره تئاتر 
فجر با اين همه حاشيه و داستان براي هيچ كسي 
خوب نيست. جشنواره هاي تئاتر فجر برند و ويترين 
هنر هنرمندان ايراني در طول سال هستند و نبايد 

اجازه داد خدشه اي به اين ويترين وارد شود.

ارش��اد  وزارت  مدي��ران 
پ��س از مراس��م اختتامي��ه 
بايد بنش��ينند و جلسه اي 
بگذارند و برنامه شان براي 
سال آينده را مشخص كنند

اميرالمؤمني�ن ام�ام علي 

عليه السلام:

حي�اى ف�راوان، نيك�ى 

كردن بس�يار و خوددارى 

نش�انه  آزاررس�انى،  از 

جوانمردى است. 

غرر الحكم، ح ١٠٩٦٦

 رقابت ۲۲۶ اثر و گروه 
در جشنواره موسيقي فجر

۲۲٦ اثر و گروه موسيقي در بخش رقابتي چهلمين جشنواره 
بين المللي موسيقي فجر حضور دارند كه با داوري توسط هيئت 
داوران، برگزيدگان در اختتاميه جشنواره معرفي خواهند شد. 
چهلمين جشنواره بين المللي موسيقي فجر در دو بخش رقابتي و 
غيررقابتي در تهران برگزار مي شود. در بخش رقابتي در شاخه هاي 
آلبوم هاي شنيداري، پژوهش )كتاب هاي موسيقي(، پايان نامه 
و رساله، آهنگس��ازي )ويژه وفاق ملي(، جايزه موسيقي و ترانه، 
جايزه موسيقي و رس��انه، جايزه تك آهنگ و موسيقي فيلم در 
مجموع ۱۸۹ اثر به دبيرخانه جشنواره ارسال شده است.  چهلمين 
جشنواره بين المللي موسيقي فجر به دبيري رضا مهدوي از 23 تا 

2۹ بهمن ۱۴۰3 در تهران و استان هاي كشور برگزار مي شود. 
----------------------------------------------------

 بليت جشنواره فيلم فجر ۴۳ 
بدون افزايش قيمت

مدير امور سينما هاي جشنواره فيلم از عدم تغيير قيمت بليت 
جشنواره نسبت به قيمت بليت اكران عادي سينما ها خبر داد. 
محمدرضا فرجي، مدير امور س��ينما هاي جش��نواره فيلم فجر 
درباره شرايط س��ينما هاي مردمي امسال جش��نواره نسبت به 
سال هاي گذش��ته گفت: امسال آسيب شناس��ي جدي تري در 
انتخاب سينما هاي مردمي داشتيم. آن دسته از سينما هايي كه 
سال هاي گذشته نتوانستند ارتباط بيشتري با مخاطبان به ويژه 
در ايام فجر داشته باشند در جشنواره امس��ال حضور نخواهند 
داش��ت.  وي افزود: اين انتخاب تنها به اين دليل است كه بدانيم 
مديريت كدام س��ينما ها در جذب مخاطب فيلم هاي جشنواره 
موفق تر بوده اند.  فرجي با بيان اينكه امسال به كيفيت سينما ها 
و موقعيت جفرافيايي آنها در سطح ش��هر تهران توجه مي شود، 
ادامه داد: امسال 3۴ سينما و ۵۴ پرده در شهر تهران براي اكران 
آثار جشنواره انتخاب شده است و اكثر سينما هاي انتخاب شده با 
درجه مدرن و بسيار خوب است. تلاش شد اين سينما ها از نظر 
فني و تجهيزات با كيفيت بسيار خوب باشند و سينما هايي باشند 
كه در طول يك سال فعاليت خود توانسته باشند ضريب اشغال 
۵۰ درصدي مخاطب را داشته باشند.  فرجي درباره قيمت بليت 
سينما ها در ايام جشنواره فيلم فجر گفت: با توجه شرايط اقتصادي 
و رفاه حال مخاطبان و بر اساس سياست اصلي جشنواره فيلم فجر 
كه وفاق ملي است، بنايي بر افزايش قيمت بليت نخواهد بود و نرخ 

بليت ها بر اساس قيمت قبلي بليت سينماهاست. 
----------------------------------------------------

 تمديد مهلت ارسال آثار 
به جشنواره فيلم مقاومت

مهلت ارس�ال آثار به هجدهمين جشنواره بين المللي فيلم 
مقاومت تمديد شد. 

به گزارش »جوان« از روابط عمومي جشنواره، مهلت ارسال آثار 
به دبيرخانه هجدهمين جشنواره بين المللي فيلم مقاومت تا پايان 
روز پنج شنبه، پنجم بهمن  تمديد ش��د.  علاقه مندان مي توانند 
براي كسب اطلاعات بيش��تر، به كانال هاي رسمي جشنواره در 
پيام رسان هاي بله، ايتا و روبيكا مراجعه كنند. همچنين، اطلاعات 
تكميلي و جزئيات برنامه ها از طريق س��ايت رسمي جشنواره به 
آدرس www. resistanceiff. com در دس��ترس عموم قرار 
دارد.  هجدهمين جش��نواره بين المللي فيل��م مقاومت به همت 
انجمن سينماي انقلاب و دفاع مقدس و بنياد فرهنگي روايت فتح 
با شعار گفتمان مقاومت، طوفان الاقصي و آزادي قدس شريف با 

دبيري جلال غفاري غدير اسفند سال جاري برگزار مي شود. 
----------------------------------------------------

 انتشار فراخوان انتخاب شعار 
نمايشگاه قرآن

دبيرخانه دائمي نمايشگاه بين المللي قرآن كريم به منظور 
مش�اركت هر چه بيش�تر جامعه قرآن�ي، صاحب�ان قلم و 
انديش�ه در برگزاري س�ي و دومين نمايش�گاه بين المللي 
قرآن كريم، فراخوان انتخاب شعار نمايشگاه را منتشر كرد. 
محورهاي پيش��نهادي در فراخوان انتخاب ش��عار سي و دومين 
نمايش��گاه بين المللي قرآن كريم، ش��امل انس با قرآن و عمل به 
آموزه هاي قرآني، وحدت و همدلي از منظر قرآن و عترت، مقاومت 
و استكبار ستيزي، قرآن؛ سرچشمه آرامش و هدايت، نقش قرآن در 
زندگي فردي، خانوادگي و اجتماعي، قرآن؛ امت اسلامي و رسالت 
جهاني و بهار قرآن و بهار طبيعت است.  شعارهاي انتخاب شده بايد 
كوتاه، روان و تأثيرگذار باشد؛ داراي پيام قرآني و الهام بخش باشد و 
قابليت استفاده در پوسترها، تبليغات و برنامه هاي نمايشگاه را داشته 
باشد. همچنين خلاقانه و متناسب با فضاي معنوي نمايشگاه باشد.  
علاقه مندان تا هشتم بهمن فرصت دارند شعارهاي انتخابي خود 
را براي دبيرخانه دائمي نمايشگاه هاي قرآني بفرستند يا يه شماره 
2۱۷۰۰۰۱۶۴۶ پيام��ك كنند. به بهترين ش��عار و جمله، جايزه 
ارزنده اي اهدا و ش��ع�ار منتخب به عنوان ش��عار رسمي نمايشگاه 
معرفي مي شود.  نمايشگاه بين المللي قرآن كريم همه ساله در ماه 

مبارك رمضان در مصلاي امام خميني)ره( برگزار مي شود.
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     نمایش خانگی

»ازازيل« با موقعيت هاي كميك و دور از ژانر وحشت

    افشين عليار
 قطعاً با پخش يك قسمت از س��ريال نمي شود درباره 
كيفيت آن نظر قطعي داد، اما مي شود به نكاتي از آن 
اشاره كرد كه نه تنها متقاعد كننده نيست، بلكه باعث 
تعجب همگان شده اس��ت كه كارگرداني مثل حسن 
فتحي چگونه تا اين حد خام دس��تانه سريال ساخته 
است! ازازيل عنوان سريال پر بازيگر حسن فتحي است 
كه پس از سر و صداهاي رسانه اي بالاخره يك قسمت از 
آن پخش شد. به نظر مي رسد حسن فتحي سعي داشته 
اثري در ژانر وحش��ت بس��ازد يا چيزي مانند ساخته 
سينمايي اش پستچي س��ه بار در نمي زند، اما با ديدن 
قس��مت اول ازازيل ظاهراً فتحي ناخواس��ته دست به 
خلق موقعيت هاي كمدي زده است كه اساساً نمي تواند 
يك اثر درون ژانري باشد، همين موقعيت كمدي كافي 
است كه در سكانس هاي آغازين پريناز ايزد يار در نقش 
شوكا مهرجويي به عنوان يك پزشك كه در اتاق عمل 
مش��غول جراحي بيمار اس��ت از طريق ايرپاد)گوشي 
بلوتوثي( موس��يقي گوش مي دهد! يا در ادامه همان 
سكانس حين عمل از دس��تيارش درباره ابروهايش و 
اينكه كجا آرايشگاه مي رود، مي پرسد! اين سكانس به 
تنهايي مي تواند يك موقعيت كمدي باشد كه مخاطب 
به آن بخندد و اساس��اً هي��چ ربطي به ژان��ر مورد نظر 
كارگردان يا فيلمنامه نويس ندارد يا مي شود آن معرفي 

شخصيت را كه به درستي هم معرفي نمي شود، ارجاع 
داد به سريال هاي غربي كه مصداق ايراني اش كمدي 
ناخواسته اس��ت، مانند صحبت كردن شوكا با مريض 

بيهوشي كه در حال عمل كردن اوست !
اما در ادام��ه هم نوع رواي��ت چنگي ب��ه دل نمي زند و 
همه چيز به س��وي يك ناكامي س��وق پي��دا مي كند، 
توجه كنيد كه س��اختار يك اثر در ژانر وحش��ت يا هر 
ژانر ديگري بخواهد مخاطبش را تحت تأثير قرار بدهد 
بايد از فيلمنامه ش��كل بگي��رد، اما در س��ريال ازازيل 
همه چيز به موس��يقي و صوت هاي ترس��ناك بسنده 

شده است. ديدن يك عروسك در آسانسور چه نيازي به 
اين همه بهره گيري از نورپردازي غلو شده و صوت هاي 
بي كاركرد دارد؟ آنچه در تصوير ديده مي ش��ود به هيچ 
وجه نمي تواند تأثير گذاري وحش��تناك داش��ته باشد! 
جشن تولد در ابتدايي ترين ش��كل ممكن كارگرداني 
شده است، همه چيز تخت و تصنعي هستند و بازيگران 
دور هم مي چرخند، ديالوگ مي گويند و حتي قادر به ارائه 
بازي در نقش يك فرد مشروب خورده نيستند، چگونه تا 
اين حد بهرنگ علوي يا بابك حميديان نمي توانند يك 
بازي مناسب موقعيت نقش شان را ارائه كنند. انگار حسن 

فتحي به هيچ وجه نگاهي به نوع بازي آنها نداشته و فقط 
سعي كرده موقعيتي را از يك خانواده بالا شهري نشان 

بدهد، اما فارغ از يك ذره نبوغ و تازگي. 
در سوي ديگر پليس بودن پيمان معادي متقاعد كننده 
نيست. بازي او هم تكراري و هم غيرقابل تحمل است 
و نمي تواند يك فضاي معمايي يا جاسوس��ي بسازد، 
در سكانس پاياني س��ريال موازات دو سكانس از نظر 
تدوين و راستايي خط روايي غلط است و اينكه يك زن 
را با گريم اگزجره آن را در انتهاي تاريكي يك انباري 
ببينيم، ژانر وحشت نمي س��ازد، زماني كه همه چيز 
به طور سطحي و ش��لخته و البته نارس كنار هم قرار 
مي گيرد، نمي شود توقعي از عناصر ساختاري داشت.  
ازازيل از فقدان يك فيلمنامه منس��جم رنج مي برد و 
ايضاً كارگرداني سريال نشاني از بي انگيزه بودن فتحي 
است، فتحي يك زماني شهرزاد ساخته كه در آن تمامي 
ميزانسن ها و چيدمان هاي تصويري و بازي گرفتن از 
بازيگر در بالاترين حد اس��تاندارد قرار مي گرفت، اما 
حالا ازازيل توس��ط فتحي در س��طحي ترين ش��كل 
ممكن ساخته شده است كه اگر اين نگاه ساده انگارانه 
در مضمون و س��اختار بخواهد در قسمت هاي بعدي 
ادامه داشته باشد، قطعاً يك شكست براي حسن فتحي 
خواهد بود. اين را اضافه كنيد كه چه سرمايه اي خرج 

اين سريال شده است!

 كارگرداني سريال نشاني از بي انگيزه بودن فتحي است، فتحي يك زماني شهرزاد ساخته كه در آن تمامي ميزانسن ها و چيدمان هاي تصويري و بازي گرفتن از بازيگر 
در بالاترين حد استاندارد قرار مي گرفت، اما حالا ازازيل توسط فتحي در سطحي ترين شكل ممكن ساخته شده است
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